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Az előadásomban az alábbiakra térek ki, gyakorlatilag teljes képet szeretnék adni arról, 
hogyan is állunk, milyen segítséget kaptunk és mik a további terveink.  
 
A NIIF segítségével 60 tagkönyvtárunkban van ADSL (/bérelt vonali) hozzáférés, ezek 
mindegyikében van lokális hálózat, felében vezeték nélküli. A könyvtáraink VPN-be vannak 
kötve, melynek műszaki felügyeletét a SZTAKI biztosítja. A nyilvános Internet-vonalról 
leválasztott VPN-en belül több szolgáltatást is biztosítunk: tartományi rendszer, SMS, 
munkaállomások távfelügyelete. 
A főváros közkönyvtáraként elsődleges cél volt, hogy valamennyi kölcsönzőhely elérje és 
tájékoztatni tudja olvasóit a FSZEK egészének állományáról, mely a Corvina integrált 
könyvtári adatbázisban megtalálható. Valamennyi tagkönyvtárunk olvasói és példányadata itt 
a központi adatbázisban rögzül. Ezen túl a teljes szövegű digitalizált művek adatbázisa, is 
elérhető, pillanatnyilag még csak 34 ilyen mű.  
A szakmai kapcsolattartás a kommunikáció a munkatársak között email-en ill. a portálunk 
Intranetes felületén: www.fszek.hu folyik. Ennek technikai hátteréről röviden. 
Hogyan jutottunk idáig, milyen feltételeket kellett teremtenünk ehhez? 2001-ben a NKÖM 
által meghirdetett telematikai pályázat keretében megkezdtük a tagkönyvtárak számítógéppel 
való ellátását, ekkor még az Internet-elérést a Matáv, majd az Axelero biztosította a központi 
elosztóhelyek számára. A Központi Könyvtárban a Hungarnet Egyesület tagjaként a Nemzeti 
Információs Infrastruktúra Fejlesztési Iroda (NIIF) kedvezményes tarifával biztosította a 
világhálózatot könyvtári célokra is. 2002-ben az Informatikai Kormánybiztosság (IKB) SZT-
IS-2 pályázatának nyerteseként a NIIF-el még közelebbi kapcsolatba kerültünk, ők vállalták 
fel az Internet-vonalak biztosítását a nyertes könyvtárak számára, nálunk 23 tagkönyvtárban 
biztosítottuk az Internet-elérést és megvásárolhattunk 178 db munkaállomást, melyből 155-öt 
a lakosság használhatott. A sávszélességünk kezdetben még igen kicsi volt, de 2003 elejére a 
NIIF-nek köszönhetően már gigabites sávszélességen értük el a világhálót, így a távoli 
adatbázis-elérés is megvalósult. Ez informatikai fejlesztésünknek nagy lendületet adott, és a 
NIIF-nek köszönhetően megterveztük a további 37 egységünk Internethez jutását, 2003-ban a 
Fővárosi Önkormányzat mintegy 65 millió forintot juttatott a beruházási keretből a 
korszerűsítésre, így már valamennyi tagkönyvtárban telepíthettünk számítógépeket, és 
gyorsított ütemben a NIIF támogatásának köszönhetően az Internet elérést is.  
Távlatok: 2004 decemberétől csatlakoztunk a VoIP szolgáltatáshoz, az ADSL-en keresztüli 
VoIP-szolgáltatás tesztjét felvállalva. Megkezdtük a digitalizálási programunkat, hogy a 
ritkaságok gyűjteményével megismertessük a nagyvilágot is. A Nemzeti Kulturális Örökség 
Minisztériuma és az Oktatási Minisztérium segítségével egyre több online elérhető adatbázist 
tudunk előfizetni, s így a fővárosi lakosság minden rétege találhat magának információt szinte 
minden egységünkben. Ezzel informatikai fejlődésünk nem ért véget, hiszen a hardver-
eszközök amortizálódnak, így ma már a szinten tartás a fő feladatunk.  


